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دریچه حقوق حیوانات

راهیابی ۵ نقاشی توان یابان ایران 
به نمایشگاه پاراآرت ژاپن ۲۰۲۱

شــرق: پنج نقاشــی از هنرمندان کشــورمان  �
مرجــان محمــدی، شــاهرخ احمــدی، مونــا 
عبدالحســین  مزرعی، حمیــد شــفاعتی گوجه و 
زهرا پســندی برای نمایش در نمایشگاه پاراآرت 
ژاپن انتخاب شــدند. به گــزارش روابط عمومی 
مجتمــع رعد، پنج نقاشــی از هنرمنــدان نقاش 
کشــورمان مرجان محمدی، شــاهرخ احمدی، 
مونا عبدالحسین مزرعی، حمید شفاعتی گوجه و 
زهرا پسندی از شــهرهای تهران، اهواز، مشهد و 
کاشان به بخش نهایی نمایشگاه پاراآرت ژاپن راه  
یافت. این آثار از مهر سال جاری به مدت دو ماه 
در شــهر توکیو به نمایش درخواهند آمد. بر پایه 
این گزارش، مرجان محمدی، کارشــناس ارشــد 
پژوهش هنــر و از دبیران موفق آموزش وپرورش 
اســت. او تجربه حضور در نمایشگاه های متعدد 
داخلــی و بین المللــی را در پرونــده فعالیــت 
هنــری خــود دارد. همچنین شــاهرخ احمدی 
از هنرجویــان باســابقه واحد آمــوزش مجتمع 
آموزشــی نیکوکاری رعد بوده و در ســال ۲۰۱۹ 
نیــز یک اثر از ایشــان در پــاراآرات بــه نمایش 
درآمده اســت. مونا عبدالحســین مزرعی از شهر 
اهواز دیگر هنرمندی اســت که در این رقابت ها 
شرکت کرده اســت. وی کارشناس ارشد مشاوره 
خانواده بوده و در دانشــگاه علوم پزشکی اهواز 
اشــتغال دارد. مزرعی نیز سابقه چشمگیری در 
فعالیت های هنری با ســبک خــاص خود دارد. 
حمید شــفاعتی گوجه، هنرمند موفقی است که 
برای اولین دوره در این رقابت ها شرکت کرده و از 
کارآموزان هنری مجتمع آموزشی توان یابان رعد 
مشهد است. از دیگر هنرمندان برگزیده این دوره، 
زهرا پســندی دانشجوی ســال آخر رشته ارتباط 
تصویری از شــهر کاشان اســت که در نخستین 
حضور خود در این رقابت ها، به عنوان یکی از پنج 
هنرمند برتر برگزیده شــده است. نمایشگاه «خط 
ـ نقاشی» توســط مدرســه عالی هنر پاراآرت با 
حمایت مؤسسه خیریه نیپون کیوکای راه اندازی 
ایــن  اســت.  شــده 
 ۱۹۸۶ سال  در  مدرسه 
به عنــوان نمونــه یک 
مدرسه هنری به منظور 
هنر  ارتقای  و  گسترش 
معلولیت  دارای  افراد 
در توکیو افتتاح شــده 
اســت. این نمایشــگاه با همکاری سازمان های 
مردم نهــاد کشــورهای مختلــف، به مناســبت 
روز جهانــی افــراد دارای معلولیــت، بــا هدف 
تقویت خودبــاوری و اعتمادبه نفــس، بالا بردن 
آگاهی ها و درک عمومی از مســائل توان یابان و 
ترویج مبادلات هنری افــراد دارای معلولیت در 
عرصه های بین المللی با شــعار «هنر فراســوی 
محدودیت هــا و معلولیت هــا» در شــهر توکیو 
برگزار خواهد شــد. شــایان  ذکر اســت مجتمع 
آموزشی نیکوکاری رعد از ســال ۲۰۱۳ به عنوان 
نماینده پاراآرت در چهار دوره با دبیرخانه مرکزی 
پاراآرت در توکیو همکاری داشته و با جمع آوری، 
داوری و ارســال آثار منتخب به این نمایشــگاه، 
زمینه نمایش آثار هنرمندان توان یاب ایرانی را در 

عرصه های هنری بین المللی فراهم کرده است.

 دهمین سالگرد روز مبارزه 
با خشونت علیه حیوانات

۱۰ ســال از ماجرای دلخراش کشــتن یک خرس  �
ماده به همراه دو توله اش در یکی از شهرستان های 
اطراف ســمیرم گذشــت. اتفاقی که بازتاب بســیار 
رســانه های  و  اجتماعــی  شــبکه های  در  زیــادی 
فارسی زبان داشت. پس از آن به پیشنهاد جمعی از 
گروه های حامی حقوق حیوانات، بیستم شهریور، روز 
مبارزه با خشــونت علیه حیوانات نام گذاری شد. در 
این یادداشــت نگاهی داشــتم به برخی از مهم ترین 

رویدادهای یک دهه گذشته در این حوزه.
روزی که خرس های بی پناه ســلاخی شدند، یکی از 
مهم ترین مطالبات حامیان حقوق حیوانات، تصویب 
قانونی برای حمایت از حیوانــات بود. امروز پس از 
گذشــت یک دهه همچنان قانونــی برای حمایت از 
حیوانات وجود ندارد. البته در واپسین روزهای دولت 
دوازدهم شاهد ارسال لایحه حمایت از حیوانات به 
مجلس بودیم اما اینکه چه زمانی نوبت بررسی این 
لایحه برسد و تا تصویب نهایی چه تغییراتی در متن 

قابل قبول آن اعمال شود، مشخص نیست.
در این سال ها شاهد افزایش تجارت حیوانات وحشی 
و حیوانــات خــاص خانگی نیــز بوده ایــم. افزایش 
تجارت حیوانات وحشــی در ســایه بروز مشــکلات 
اقتصادی داخلی و بی ثباتی سیاســی در کشــورهای 
همسایه رخ داده اســت. تبلیغات ناآگاهانه و بعضا 
منفعت طلبانه ســلبریتی ها از جمله عوامل اثرگذار 
در افزایش میل شــهروندان بــرای خرید و نگهداری 
از حیوانات وحشی بوده است. در این سال ها اگرچه 
برخی از هنرمندان و ورزشــکاران شاخص به عرصه 
کنشگری حمایت از حیوانات وارد شده اند اما بخش 
قابل توجهــی از فعالیت های آنهــا در جهت تأمین 

منافع کاسبان و بهره برداران از حیوانات بوده است.
از مهم تریــن اتفاقات خوب این ســال ها می توان به 
افزایــش دانش عمومی درخصــوص گیاهخواری و 
اجتنــاب از مصرف محصولات حیوانی اشــاره کرد. 
آمار مشــخصی در ایــن خصوص وجود نــدارد اما 
افزایش قابل توجه گیاهخواران و محصولات گیاهی 
از جملــه دلایل اثبــات این مدعاســت. کمپین های 
زیادی نیز در این ســال ها بر علیه بهره کشی و به ویژه 
مراکز نگهداری از حیوانات شــکل گرفته اســت که 
مهم تریــن آنها منجر به تعطیلی ســیرک حیوانات و 

تعطیلی دو دلفیناریوم شده است.
در کنار موفقیت های نســبتی، شــوربختانه در زمینه 
مبــارزه با شــکار و متخلفــان این عرصه دســتاورد 
قابل توجهــی نداشــته ایم. نسل کشــی پرنــدگان در 
شــمال و جنوب کشــور در فصل مهاجرت همچنان 
به شــدت در حال انجام اســت و حمایــت مقامات 
محلی از شکارچیان باعث عدم موفقیت تلاش های 
حامیان حیوانات برای توقف این جنایت شده است. 
در مناطق حفاظت شــده محیط زیست نیز به واسطه 
تجهیزات حفاظتی  ناکافی بــودن  کمبود محیط بان، 
محیط بانــان و البتــه ضعــف قوانین و مشــکلات 

اقتصادی شاهد کشتار حیات وحش هستیم.
کشتن حیوانات شهری همچنان ادامه دارد. جنایتی 
که به اســم کنترل حیوانات همراه مثل سگ و گربه 
انجام می شــود. باوجود غیراخلاقی و ناکارآمد بودن 
این روش اما منافع مالی کلان ناشی از حیوان کشی، 
باعث ادامه این روند باطل شــده است. در این میان 
بی توجهی بــه تجربیات جهانــی و جعل اطلاعات 
علمی توسط برخی از حامیان کشتار حیوانات شهری 

به تداوم این ماجرا کمک کرده است.
۱۰ ســال پــس از بیســتم شــهریور ۱۳۹۰ مظاهــر 
حیــوان آزاری همچنــان در جامعه وجــود دارد اما 
آنچه باعث خوشــحالی و امیدواری اســت افزایش 
دانــش عمومی و حساســیت اجتماعی نســبت به 

وضعیت حقوق حیوانات در کشور است.

زینب رحیمی: شــاید این روزها، شما هم دیرکرد دولت ابراهیم 
رئیســی در معرفی رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست را 
نشانه کم اهمیتی این سازمان و مقوله محیط زیست برای دولت 
می دانیــد، اما این روزها طفیلی بــودن و بی اهمیت بودن حوزه 
محیط زیست برای سیاست مداران ایران، نشانه مهم دیگری هم 
دارد؛ عدم حضور نماینده رســمی از طرف جمهوری اســلامی 

ایران در کنگره بین المللی اتحادیه جهانی حفاظت.
«کنگره اتحادیه جهانی حفاظت» یا همان IUCN با یک سال 
تأخیر در مارســی فرانســه آغاز به کار کرده است. در این باره 

اصغر مبارکی کارشناس تنوع زیستی در گفت وگو با «شرق» با اشاره به اینکه 
کنگره جهانی حفاظت را می توان نقطه اوج یک حرکت جهانی در راستای 
حفاظت از طبیعت و منابع آن دانست، توضیح می دهد که برگزاری کنگره 
جهانی حفاظت از سوم ســپتامبر (۱۲ شهریور) شروع شده و تا ۱۱ سپتامبر 
(۲۰ شهریور) ادامه خواهد داشت. وی با اشاره به اهمیت این کنگره جهانی 
تأکید می کند که تمامی کمیســیون های تخصصی آی یو ســی ان (اتحادیه 
جهانی حفاظت) از جمله «کمیسیون بقای گونه ها و مناطق حفاظت شده» 
و محققان و دانشــمندان و فعالان حفاظت از گونه ها و زیستگاه های آنها 
از سراســر جهان به صورت حضوری و مجازی در آن شرکت دارند تا آینده 

حفاظت از طبیعت و گونه ها را ترسیم و برای آن برنامه ریزی کنند.
با توجه به عدم حضور هیچ یک از کارشناســان و مدیران سازمان حفاظت 
محیط زیست در کنگره جهانی حفاظت، مبارکی این خزنده شناس می گوید: 
فارغ از طیف وسیع مسائل و مشکلات کارشناسی، فنی و مدیریتی جاری در 
حوزه محیط زیست ایران، باید بدانیم که ماحصل این نشست های جهانی با 
توجه به برنامه حفاظت از تنوع زیســتی بعد از سال ۲۰۲۰، تدوین راهبردها 

و برنامه ها و اقدامات تخصصــی و فنی و نیز ایجاد فرصت ها و کمک های 
مالی و تخصصی برای امر حفاظت از گونه ها و زیستگاه های آنها در مناطق 
مختلف جهان خواهد بود، از این رو حضور نمایندگان رســمی ایران در این 
کنگره بسیار اهمیت داشت. او این طور ادامه می دهد که در این روزها، بعد از 
تشکیل دولت جدید، طیف رو به افول طرفداران و مرتبطان به حوزه محیط 
زیست دل نگران و منتظر انتخاب فردی لایق برای ریاست سازمان حفاظت 
محیط زیســت هستند اما متأسفانه کمتر کســی از برگزاری کنگره اتحادیه 

جهانی حفاظت مطلع و نگران عدم حضور نمایندگان ایران در آن است.
به گفته مبارکی؛ کنگره بین المللی اتحادیه جهانی حفاظت با تمرکز روی 
موضوعــات «تغییر اقلیم و کاهش و ســازگاری با اثــرات آن»، «حفاظت 
از زیســتگاه های آب  شــیرین»، «احیای ســلامت اقیانوس ها» و همچنین 
«افزایش دانش و یادگیری و ابداعات و ابتکارات»، «نقش نظام های مالی 
و اقتصادی در پایداری محیط زیســت» و «مناظــر طبیعی» طراحی و در 
حال برگزاری اســت. افزون بر این موضوعات محوری، نشست های جانبی 
در گروه های تخصصی گونه ها وابســته به کمیسیون بقای گونه ها و سایر 

نشست های تخصصی مرتبط با دیگر کمیسیون ها و برگزاری 
نمایشگاه ها جزء برنامه های کنگره اتحادیه حفاظت است.

این کارشناس تنوع زیستی در پایان گفت وگو ضمن ابراز 
ناراحتی از غیبت کارشناسان ایرانی در کنگره حفاظت، بیان 
می کند که با توجه بــه وضعیت بحرانی گونه های گیاهی 
و جانــوری کشــورمان و با توجه به اهمیت بوم شــناختی 
و حفاظتــی آنها، آیا واقعا زمان آن نرســیده تا با خودمان 
صادق باشیم و نحوه عملکرد خود را در چنین نشست های 
تخصصــی و حیاتی در ســطح جهانی تبیین و مشــخص 
کنیم؟ هرچند این گره در کلاف ســردرگم محیط زیســت کشورمان شاید 

ناپیدا و گم باشد و مجالی برای غصه گویی نیست.
این روزها در محافل محیط زیستی داخل ایران، بیشترین و مهم ترین موضوع 
صحبــت، نفــر منتخب دولت ســیزدهم برای ریاســت ســازمان حفاظت 
محیط زیســت است، اما ندیدیم و نشــنیدیم که کسی از غیبت کارشناسان و 
متخصصان منابع طبیعی و محیط زیست، اقلیم شناسان و متخصصان آب و 
جانورشناســان و گیاه شناسان در کنگره اتحادیه جهانی حفاظت حرفی بزند 
یا گلایه ای کند. آیا انبوه مصائب محیط زیستی در ایران، از بحران های اقلیمی 
و کمبود آب گرفته تا مشــکلات گونه های مختلف گیاهی و جانوری و انواع 
آلودگی های آب، خاک و هوا دلیل کافی نیســت برای مشــارکت حداکثری 
کارشناســان ایران در کنگره های بین المللی محیط زیســتی؟ و برای یادگیری 
روش هــای نوین حفاظت و بــرای برقراری رابطه بــا متخصصان برتر دنیا؟ 
البته این مباحث علمی چه اهمیت و جایگاهی دارد وقتی سیاســت مداران 
داخلی درگیر ســهم خواهی از قدرت هســتند. درگیر اینکه ریاست سازمان 

محیط زیست سهم دارودسته چه کسی شود؟

ایران غایب کنگره جهانی اتحادیه حفاظت
محیط زیست   درگیر انتخاب رئیس؛ دنیا در حال برگزاری کنگره

سپهر سلیمى

  مراسم قدردانی از کارگردان و عوامل سریال «زندگی زیباست» که به تازگی 
پخش آن از شبکه دو سیما به پایان رسیده، با حضور قاسم جعفری (کارگردان 
ســریال)، دکتر کتایون نجفی زاده، مدیرعامل و دکتــر امید قبادی، نایب رئیس 
انجمــن اهدای عضــو ایرانیان و همچنین چند نفر از بازیگران این ســریال به 
همــت انجمن اهدای عضو ایرانیان برگزار شــد. قاســم جعفــری با خطاب 
قرار دادن دست اندرکاران انجمن اهدای عضو گفت: کار بزرگ را شما کرده اید 
که توانســته اید از خانواده  های بســیاری رضایت بگیرید. کار من فیلم ســازی 
اســت و این قصه این امکان را داشت که به سمت مسئله اهدای عضو برود. 
تمام همکاران من در این سریال کوشــیدند کارشان را به درستی انجام دهند. 
تلاش شما در این انجمن بسیار ستودنی است. الان که خانواده های کسانی را 
می بینم که به اهدای اعضای عزیزان شــان رضایت داده اند، خوشحالم که به 
این موضوع بپرداختم. البته، ساخت این سریال به سه سال پیش برمی گردد و 

شاید اگر امروز ساخته می شد، می توانست بسیار به روزتر و بهتر باشد.
نجفی زاده: مرگ مغزی هنوز برای جامعه ناشناخته است

در ادامــه دکتر کتایون نجفی زاده، مدیرعامل انجمن اهدای عضو ایرانیان، 
به شرح کاملی از وضعیت اهدا و پیوند عضو در ایران پرداخت و گفت: سال ها 
پیش کــه ما اهدای عضو را راه انداختیــم، کوردیناتور یا هماهنگ کننده برای 
رضایت گیــری از خانواده پیدا نمی کردیم. زمانی کــه اعضای اولین فرد مرگ 
مغزی را اهدا کردیم، نه دانش کاملی داشتیم و نه تجربه ای؛ اما به هر روی کار 
را شروع کردیم و به جایی رسیدیم که در ماه ۲۵ تا ۳۰ اهدا داشتیم. ما رتبه سه 
اهــدای عضو در دنیا و رتبه یک رضایت گیری از خانواده  های افرد مرگ مغزی 
شدیم. او در ادامه افزود: ما دو نوع مرگ داریم که ۹۹ درصد آن قلبی و برای 
مردم شناخته شده اســت و یک درصد آن مرگ مغزی است؛ اما مرگ مغزی 

شناخته شــده نیست و برای افراد مبهم اســت؛ چراکه سینه فرد مرگ مغزی 
به  واســطه دستگاهی که به آن متصل اســت، حرکتی شبیه به تنفس دارد و 
قلب او می زند و حتی برخی حرکت های واکنشــی نیز دارد. مرگ مغزی هنوز 
برای جامعه ناشــناخته است و ازاین رو است که خانواده ها به راحتی رضایت 
نمی دهند. باید در جامعه آن قدر فرهنگ ســازی شود که وقتی به خانواده ای 
می گوییم عزیز شما دچار مرگ مغزی شده، مشکلی برای رضایت دادن نداشته 
باشــد. مشکل دیگر ما شــباهت ظاهری مرگ مغزی با کماست. خیلی ها به 
اشــتباه فکر می کنند بیمارشان در کماست و ممکن است بازگردد. نجفی زاده 
با اشاره به اینکه علت اکثر مرگ های مغزی تصادفات جاده ای و سن رایج این 
افراد بین ۲۰ تا ۴۰ سال است، گفت: بنابراین ما ارگان های سالم و جوانی داریم 
که متأســفانه به دلیل همان نا آگاهی خانواده هــا و رضایت ندادن  به اهدا زیر 
خاک می رود؛ درحالی که بیماران بسیاری در لیست انتظار هستند. نجفی زاده 
رایگان بــودن اهدا و پیونــد در ایران را یکی از نکات درخور توجه دانســت که 
باعث می شود همه افراد، فارغ از شرایط و وضعیت مالی، بتوانند از این امکان 

اســتفاده کنند. این پزشــک متخصص در خاتمه گفت: وضعیت اهدا و پیوند 
در دوران کرونا افت بســیار زیادی پیدا کرد که خوشبختانه این وضعیت تا حد 

درخور توجهی از ابتدای سال جاری بهبود پیدا کرده است.
روشنگری سریال «زندگی زیباست» درباره قطعیت مرگ مغزی

دکتر امید قبادی، نایب رئیس انجمن اهدای عضو ایرانیان، نیز در این مراسم 
گفت: در تاریخ اهدای عضو ایران، ۲۸۰ فیلم و سریال ساخته شده که انجمن 
در همه آنها نظارت یا همکاری داشته؛ اما فقط چند کار است که بیشترین تأثیر 
و اقبال را در میان مخاطبان پیدا کرده است. سریال «زندگی زیباست» هرچند 
کوتاه اما بسیار ارزشمند و عالی به مقوله مرگ مغزی پرداخت. درآوردن اشک 
ما به  واسطه صحنه های منقلب کننده ای که در کارمان می بینیم، بسیار سخت 

است؛ اما من با این سریال گریه کردم.
قدردانی ریحانه و مرتضی از خانواده های اهداکننده

همچنین، در این مراســم برخی دریافت کنندگان عضو حضور داشتند و به 
بیان تجربه ای که از ســر گذرانده بودند، پرداختند. ریحانه، نوجوانی که پیوند 
قلب شــده بود، گفت: من بر اثر یک ســرماخوردگی ساده دچار مشکل شدم 
و بعدا به من گفتند که باید پیوند شــوم. روزهای بسیار سختی را گذراندم؛ اما 
الان خیلی خوشحالم که زنده ام؛ چون آرزوهای بسیار زیادی دارم. از خانواده 
اهداکننده ام خیلی ممنونم که به من زندگی دادند. در ادامه، خانواده مرتضی، 
کــودک افغانســتانی متولد ایران که چندی پیش پیوند قلب شــده بود، نیز از 
تجربه دشــوار روزهای انتظار برای پیوند گفتند. مرتضی نیز در جملاتی کوتاه 
گفت: از دکتر مهدوی که جان من را نجات داد، تشــکر می کنم.این مراســم با 
اهدای لوح تقدیر به کارگردان و عوامل سریال و همچنین صدور کارت اهدای 

عضو برای حاضران پایان یافت.

قدردانى انجمن اهداى عضو ایرانیان از عوامل سریال «زندگى زیباست»

شرق: دهم ســپتامبر هر ســال به عنــوان روز جهانی 
پیشــگیری از خودکشــی انتخاب شــده تا فرصتی به 
جوامــع بدهد که بتوانند درباره خودکشــی آزادانه تر 
گفت وگو کننــد. این آســیب برجســته اجتماعی در 
ســال های اخیــر و با شــیوع پاندمی کرونــا وارد فاز 
جدی تری هم شــده و به همین دلیل میزان هشدارها 
دربــاره الزام توجه به آن بیش از گذشــته خودنمایی 
می کنــد. خودکشــی تنها یک تشــخیص پزشــکی یا 
روان پزشــکی نیســت و به علاوه زمینه های زیســتی، 
پدیده ای روانی، اجتماعی و فرهنگی است. تنگناهای 
اقتصــادی و محدودیت های اجتماعی خطر اقدام به 
خودکشی و افزایش شــیوع آن را در جوامع مختلف 
افزایــش می دهد؛ بنابرایــن در وضعیتی که در آن به 
ســر می بریــم، اهمیت توجــه به خودکشــی در بین 
سیاســت گذاران، رســانه ها، جامعه علمــی و مردم 
بیش از پیش است. چهارشــنبه ۱۷ شهریور در آستانه 
روز جهانی پیشگیری از خودکشی کوششی انجام شد 
برای ارتقای گفت وگو در عرصه عمومی در این زمینه. 
این نشســت با حضور مجید صادقــی، رئیس انجمن 
علمی روان پزشــکان ایران، سیدکاظم ملکوتی، عضو 
هیئت مدیره جمعیت علمی پیشــگیری از خودکشی 
ایران، زهرا شــهریور، عضو هیئت مدیره انجمن علمی 
روان پزشــکی کــودکان و نوجوانان و علــی ورامینی، 
ســردبیر ماهنامه مدیریت ارتباطات، برگزار شــد تا به 

اهمیت این روز بیش از گذشته پرداخته شود.
دکتــر صادقی در ابتدای این نشســت و با تأکید بر 
اهمیت نقش رســانه جلســه را آغاز کــرد: «انجمن 
روان پزشکان به تنهایی نمی تواند این روند را طی کند. 
خودکشی پدیده ای است که برای مقابله با آن نیازمند 
همت جمعی هستیم و رســانه ها یکی از جدی ترین 
نهادهایی هســتند کــه در این مســیر می توانند به ما 
کمک کنند. رسانه ها با توجه به نفوذی که در جامعه 
دارنــد، به شــدت می توانند در بخش اطلاع رســانی 
به ما یاری برســانند. خودکشــی با تمــام ابعادش تا 
حدی قابل پیش بینی اســت و به همین دلیل به خوبی 
می توان مداخله کرد. خودکشی چه به مرگ بینجامد 

و چــه نه، در بخش های مختلف می توان به آن ورود 
کرد. اطرافیان فردی که دســت به خودکشی می زند، 
گــروه مهمی هســتند که باید بــه آنها توجــه کرد. 
خودکشی صرفا یک مسئله روان پزشکی یا اجتماعی 
یا روان شناســی یا خانوادگی نیســت. همه اینها را با 
هم در بر می گیــرد. به همین دلیل هم همگی باید در 
این راه دست یاری بدهند تا با هم از این مرحله عبور 
کنیم. ما ســوگند پزشکی خوردیم و قسم خوردیم که 

هدف ما نجات جان انسان ها به هر دلیلی باشد».
او بــا تأکید بر اینکه ورود کرونا اشــکال جدیدی از 
خودکشی و اخبارش را مقابل ما قرار داد، به اهمیت 
وضعیت روانی کادر درمان و حواشــی مرتبط با اخبار 
خودکشی رزیدنت ها پرداخت: «مواجهه با کرونا یکی 
از مقاطع زمانی بود که تأثیر روشنی بر آمار خودکشی 
گذاشت. رزیدنت های ما جزء افرادی بودند که در کادر 
درمان به واســطه فشار زیادی که در این مدت تحمل 
کردند، اخباری مربوط به خودکشی درباره آنها منتشر 
شــد که متأســفانه آمار مشــخصی وجود ندارد؛ اما 
مســئله سلامت روان کلا کادر درمان اهمیت بسیاری 
زیادی دارد و فقط هم مســائل مالی نیســت. حقوق 
مکفی هم به پرستار بدهیم، دغدغه هایش را کاهش 

می دهیم؛ اما کافی نیست».
نوجوانان در گروه خطر خودکشی قرار دارند

دکتــر شــهریور در ادامه این نشســت درباره آمار 
خودکشی و توجه به این آسیب اجتماعی در کودکان 
و به ویــژه نوجوانــان پرداخت: «این مســئله در گروه 
ســنی کودک و نوجوان نســبت به بزرگسالان عموما 
از نظر مســائل روانــی مغفول باقــی می ماند؛ چون 
بزرگسالان می  توانند خودشــان برای درمان مراجعه 
کننــد؛ اما بچه هــا تحت اختیار خانواده هســتند. اگر 
والدین هوشــیار باشــند، این موانــع را می توان رصد 
کرد و ســراغ افــراد متخصص رفــت و کمک گرفت. 
در بســیاری از اختلالات مثل وســواس و بیش فعالی 
اضطــراب مراجعاتــی رخ می دهد؛ امــا اگر موضوع 
خودکشی باشد، خیلی اوقات اگر رجوع دیرتر از زمان 
طلایی باشــد، ممکن اســت زمان از دست برود. پس 

ابتــدا باید خانواده ها را نســبت به ایــن موضوع آگاه 
کــرد. اطلاعیه هایی که در ســال های گذشــته صادر 
شــد، از سوی انجمن ما به رســانه ها و به خانواده ها 
رسید تا نسبت به این موضوعات حساس باشند. آمار 
خودکشــی در کودکان کمتر اســت؛ اما در نوجوانان 
بیشتر دیده می شود و در این باره گروه پرخطر محسوب 
می شــوند. در همیــن باب هــم انجمن مــا مایل به 
همکاری با رسانه هاســت تا بتوانیم هرچه بیشــتر و 

بهتر با این اتفاق مقابله کنیم».
خودکشی قابل کنترل است

در ادامــه دکتر ملکوتــی به موضــوع مهم آمار 
خودکشی و امنیتی بودن آن در ایران اشاره کرد. او که 
معتقد بود این رویکرد در ســال های اخیر تغییر کرده 
عنوان کرد: «مواجهه با آسیب های اجتماعی در همه 
کشورهای جهان دیده می شود. در کنار طلاق و اعتیاد 
و کودکان کار، خودکشی هم آسیب اجتماعی مهمی 
اســت. روبه رو شدن با این آسیب ها دو نوع است. اول 
اینکه ســکوت کنیم و به روی خودمان نیاوریم و فقط 
از همــه جا بگوییم که گل و بلبل اســت و مشــکلی 
نداریم؛ اما چندســالی اســت که این رویکرد در ایران 
تغییر کرده اســت. از بهزیســتی تا هلال احمر و چند 
نهاد دیگر تلاش کردند تا نگاه امنیتی نســبت به آمار 

خودکشی تغییر کند».
او تأکید کرد: «در سال ۲۰۱۳ تا ۲۰۲۰ آمار خودکشی 
از سوی سازمان جهانی بهداشت اعلام و گفته شد که 
شیب در برخی کشورها رو به افزایش است. مثل تورم 
که عادت کردیم هر سال بالاتر می رود، خودکشی هم 
ســالانه رو به افزایش اســت. انجمن هایی شــبیه به 
ما باید اقــدام کنند؛ اما برای کنترل کــردن و مداخله 
نیازمند اطلاعات هســتند. به ویــژه در برخی مناطق 
و اســتان های خــاص شــبیه چهارمحال و بختیاری، 
شهرســتان هایی ماننــد نهاوند، ایــلام و کمی هم در 
استان مرکزی که آمار خودکشی در آنجا رو به افزایش 
است. وزارت بهداشت سیســتمی به نام ثبت دارد و 
خوب اســت که انجمن هایی شــبیه به ما که کارشان 
همین اســت، از این آمار به شکل ماهانه خبر داشته 

باشــند. مسئله مهم این اســت که خودکشی با تمام 
آسیب بودنش قابل پیشگیری، کنترل و کاهش است؛ 

تنها در صورتی که درست اقدام شود».
عضــو هیئت مدیره جمعیت علمی پیشــگیری از 
خودکشــی ایران بار دیگر به دســتورالعمل ها درباره 
نحوه پوشــش اخبار خودکشی هم اشاره کرد: «برای 
نحوه ابلاغ اخبار مربوط به خودکشی هم انجمن های 
داخلــی و هــم ســازمان های جهانــی پارادایم های 
مشــخصی را اعلام کرده انــد. نوع نوشــتن اقدام به 
خودکشــی می تواند برای افرادی که مستعد هستند، 
جنبه تبلیغاتی داشــته باشــد. مثلا اینکه صفحه اول 
نباشــد، آب و تاب داده نشــود، روش را توضیح ندهد، 
ایجــاد تهییج نکنــد و امثالهم. اما اینکه آمار کشــور 
چیست، روی دانشمندان و محققان و مسئولان کشور 
اثر می گذارد و نه مستعدان اقدام به خودکشی؛ برای 
اینکه روش خودشان را بررســی کنند. قرار نیست در 
بوق و کرنا شــود. فقط کافی اســت اطلاعات را ارائه 
دهیم. هر روز که درباره خودکشــی نوشته نمی شود. 
باید حرف زد تا جامعه نســبت به آن حساس شود و 

مسئولان هم به دنبالش دست به اقدام جدی بزنند.
او در پایان خاطرنشــان کرد که خودکشی با تمام 
مشــکلاتش قابل پیشــگیری، کنتــرل و کاهش دادن 
ایلام، کرمانشــاه، لرســتان،  اســت: «در حال حاضــر 
کهگیلویه وبویراحمــد، خوزســتان و مرکــزی جــزء 
مناطقی از ایران هســتند که آمار خودکشــی در آنها 
بالاست؛ ولی اینها ثابت نیســت؛ اما دلایل اقتصادی 
و فرهنگــی و بهداشــت روانی دارد. نکتــه مهم این 
است که در همین استان ها جایی را داریم که توانسته 
اوضــاع را مدیریت کند. جایی مثــل آذربایجان غربی 
که جــزء اســتان های آمار بالا بــود؛ اما بــا اقدامات 
مؤثر در چند ســال اخیر شــرایط را کنتــرل کرد. یکی 
از اســتراتژی های مؤثــر در خودکشــی ارائه خدمات 
پیگیری اســت. اینکه فرد را رها نکنیم. دســت کم با 
تماس تلفنی پیگیر وضعیت فرد باشیم. این کار ثابت 
کرده که تا سه برابر اقدام را کم می کند. همین کار هم 

در آذربایجان غربی اتفاق افتاده است».

در نشست روز جهانی پیشگیری  از  خودکشی مطرح شد
خودکشى با همه تلخى  قابل پیشگیرى، کنترل و کاهش است

افزایش یک ماهه مهلت معرفی 
مشمولان فارغ التحصیل سال ۱۳۹۹

شــرق: رئیس ســازمان وظیفه عمومی ناجا  �
گفت: بــه مشــمولان کلیــه مقاطــع تحصیلی 
فارغ التحصیل سال ۱۳۹۹ که در مهر برابر ضوابط 
قانونی مورد پذیرش دانشــگاه ها قرار گرفته اند تا 
پایان مهر مهلت داده می شود تا نسبت به ثبت نام 
در دانشــگاه ها یا تعیین تکلیف وضعیت خدمتی 
خود اقدام کنند. سردار تقی مهری در این باره اظهار 
کرد: به دلیل تشدید شــیوع ویروس کرونا و تأخیر 
در اعلام نتایج نهایی پذیرفته شــدگان دانشگاه ها 
و مراکز آموزش عالی کشــور، با اعلام ســتاد کل 
نیروهای مسلح به کلیه مشمولان فارغ التحصیل 
تمامی مقاطع تحصیلی سال ۱۳۹۹ که می بایست 
تا پایان شهریور ۱۴۰۰ نسبت به معرفی خود اقدام 
می کردند، فرصت یک ماهه داده شد تا در صورت 
قبولــی به هر نحو (با آزمون یــا بدون آزمون) در 
نیم ســال اول تحصیلــی (مهرمــاه) در هر یک از 
واحدهای دانشــگاهی مجاز، تا پایان مهر نســبت 
به ثبت نام در دانشــگاه اقدام کرده و غیبت برای 
آنان لحاظ نمی شــود. وی ادامه داد: مدت زمان 
تعیین شــده قابل تمدید نبوده و این عزیزان صرفا 
در صــورت قبولــی در مهرماه و ثبــت معافیت 
تحصیلی خــود مجاز به ادامه تحصیل هســتند. 
رئیس ســازمان وظیفه عمومی ناجا تصریح کرد: 
سایر مشمولان، پس از اطلاع از نتایج، در صورتی 
که در آزمون های سراسری پذیرفته نشده یا تمایل 
به ادامه تحصیل در رشــته های اعلامی را ندارند، 
می بایست تا پایان مهر با مراجعه به دفاتر خدمات 
الکترونیک انتظامی پلیس +۱۰ نسبت به اخذ برگ 
آماده به خدمت یا تعیین تکلیف وضعیت خدمتی 

خود اقدام کنند.

خبر

۵۳۸ فوتی و ۲۶۸۵۴ ابتلای 
جدید کرونا در کشور

شــرق:  بنا بر اعلام وزارت بهداشــت، از ۱۶ تا ۱۷  �
شهریور در کشور ۲۶هزار و ۸۵۴ بیمار جدید کووید ۱۹ 
شناسایی شدند و در همین بازه زمانی متأسفانه ۵۳۸ 
بیمار نیز جان خود را از دست دادند. مجموع بیماران 
کووید۱۹ در کشــور بــه پنج میلیون  و ۲۱۰ هــزار و ۹۷۸ 
نفر و مجمــوع جان باختگان این بیماری به ۱۱۲ هزار و 
۴۳۰ نفر رســید. هفت هزار و ۵۳۴ نفر از بیماران مبتلا 
به کووید۱۹ در بخش  مراقبت های ویژه بیمارستان ها 
تحــت مراقبت قرار دارند. در حال حاضر ۲۴۶ شــهر 
کشور در وضعیت قرمز، ۱۴۴ شهر در وضعیت نارنجی 
و ۵۸ شهر در وضعیت زرد قرار دارند. همچنین در این 
مدت اعلام شده، تزریق واکسیناسیون در کشور رکورد 
زد. بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی 
وزارت بهداشــت، مجمــوع واکســن های کرونــای 
تزریق شــده در کشور به ۳۱ میلیون و ۴۵۰ هزار و ۶۹۴ دُز 
رســید. تاکنون ۲۰ میلیون و ۵۵۸ هزار و ۳۸ نفر دُز اول 
واکســن کرونا و ۱۰ میلیون و ۸۹۲ هزار و ۶۵۶ نفر نیز دُز 
دوم را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده 
در کشــور به ۳۱ میلیون و ۴۵۰ هزار و ۶۹۴ دُز رسید. در 
عرض ۲۴ ســاعت ۱۱۲ هزار و ۴۴۰ دُز واکســن کرونا در 
کشور تزریق شــد که این بالاترین میزان تزریق روزانه 

واکسن از ابتدای واکسیناسیون عمومی تاکنون است.

روزنه


